

الفهارس الآلية المتاحة للجمهور على الخط المباشر مكتبة الجامعة العربية الدولية الخاصة نموذجاً

ليدا أحمد يوسف^١

١- طالبة دكتوراه، قسم المكتبات والمعلومات، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، جامعة دمشق. Lida.yousef88@damascusuniversity.edu.sy

الملخص:

تهدف الدراسة الى التعريف بأجيال الفهارس المتاحة على الخط المباشر مع توضيح ميزات كل جيل عما سبقه بالإضافة الى تقديم قائمة بأشمل المعايير اللازمة لتقييم النظام الفرعي الخاص بالفهرس المتاح على الخط المباشر وسعت الدراسة الى تقييم الفهرس المتاح على الخط المباشر للجامعة العربية الدولية الخاصة بناء على تلك المعايير ومدى تطبيقه لها. اتبعت الدراسة منهج دراسة الحالة واستخدمت قائمة المعايير كقائمة مراجعة لجمع البيانات اللازمة للبحث وتم الوصول الى مجموعة من النتائج أهمها عدم دعم الفهرس لخصائص اللغة العربية في البحث وعدم وجود آليات تساعد في تصحيح استراتيجية البحث في حال عدم وصوله للنتائج وتم التركيز على مجموعة من التوصيات لرفع سوية البحث والاسترجاع في الفهرس المدروس لتحقيق هدفه في خدمة المستخدمين.

الكلمات المفتاحية: (AIU)، الفهرس الآلي، الفهرس المباشر، تقييم.

تاريخ الإيداع: ٢٠٢٢/١٢/٢٢

تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٣/١٤



حقوق النشر: جامعة دمشق -
سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق
النشر بموجب الترخيص
CC BY-NC-SA 04

Automated catalogs available to the public on the direct line, the Arab International University Private Library as a model.

Lida Ahmed Youssef¹

1-PhD student, Library and Information Department, Faculty of Arts and Humanities, Damascus university,

Lida.yousef88@damascusuniversity.edu.sy

Abstract:

The study aims to introduce the generations of catalogs available on the online line, with an explanation of the advantages of each generation over the previous one, in addition to presenting a list of the most comprehensive criteria necessary to evaluate the sub-system of the catalog available on the direct line. The study sought to evaluate the catalog available on the direct line of the Arab International Private University based on those criteria and the extent to which it is applied. The study followed the case study approach and used the list of criteria as a checklist to collect the necessary data for the research. A set of results were reached, the most important of which is the lack of support in the index for the characteristics of the Arabic language in the search and the absence of referrals that help it correct the search strategy in the event that it does not reach the results. The focus was on a set of recommendations to raise the level. Search and retrieval in the studied index to achieve its goal of serving the beneficiaries.

Keywords: (AIU), Automatic index, Direct index, Evaluation

Received: 22/12/2022

Accepted: 14/03/2023



Copyright: Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA